
Ты пытаеш, якім шляхам дасягнуць свабоды? 
Для гэтага трэба навучыцца адрозніваць 
дабро і зло самому, а не па ўказцы натоўпу.

Сенэка, рымскі філосаф.

Паважаны чытач, перад табою ўжо соты нумар незалежнай 
газеты Шуміліншчыны. Як мы і спадзяваліся, альтэрнатыўная 
афіцыйнай прапагандзе свабодная інфармацыя стала запатра-
баваная сярод сотняў людзей. Калі ўжо нам наканавана несці 
цяжкі крыж  выдання дэмакратычнага кшталту , то мы будзем і 
надалей шукаць міжсобку згоду і паразуменне. Шукаць суполь-
на тое, што нас аб’ядноўвае і прымушае рухацца наперад. Бо 
колькі можна азірацца наўкола, суцяшаць сябе ілюзіямі, што ў 
нас усё добра, зайздросцячы пры гэтым цівілізаваным краінам? 
Канешне, не ўсё атрымалася так, як хацелася б. Але пакрысе ўсё 
ж такі ўдалося знайсці ў раёне неабыякавых людзей, якія не па-
лохаюцца свабодна выказваць свае думкі. Толькі аб’ектыўная і 
праўдзівая інфармацыя пра наш раён і пра тое, што робіцца на 
Беларусі будзе спрыяць разбурэнню хлуслівага савецкага све-
тапогляду. Каб гэты светапогляд не трымаў наша народ у ланцу-
гах мінулага, каб гэтым не карысталіся розныя прайдзісветы. І 
былая савецкая бюракратыя хутчэй саступіла месца энергічным 
делавым людзям, бо нішто так не тармозіць развіццё гра-
мадства, як манаполія на ўладу. Мінулая выбарчая кампанія 
прадэманстравала поўную няздольнасць рэжыма Лукашэнкі 
да дэмакратызацыі. Хлуслівыя заявы аб дэбюракратызацыі 
дзяржаўнага апарату і лібералізацыі эканомікі так і засталіся 
на паперы. Гэтак званыя выбары выявілі процьму праблемаў 
у сённяшнім заканадаўстве, засведчылі поўную залежнасць 
прыватнага жыцця простага люду  перад уладу трымаючымі. 
Нічога па сутнасці не змянілася: звычайныя людзі, зрынутыя 
у багну беднасці, моўчкі праглынулі чарговы выбарчы здзек. 
Здавалася б, усё проста: жыццё невыноснае – значыць трэба 
заканадаўчым шляхам змяніць існуючую сістэму ўлады, а не 

перабіраць нагамі ўжо дваццаць гадоў пасля распаду Савецкай 
імперыі на адным месцы, жывучы ўсё горай і горай. Ды дзе там 
– мабыць хваравітая нерашучасць народа да пераменаў, які за 
дзвесці гадоў прымусовай расейшчыны згубіў сваё адметнае 
нацыянальнае аблічча, не дае гэта зрабіць. Сучасная Рэспубліка 
Беларусь ў нечым нагадвае Расейскую імперыю  пасля адме-
ны прыгоннага права: свабоду дэкларавалі, але яна мала каму 
спатрэбілася. Сяляне не хочуць пакідаць свайго пана, бо прыйд-
зецца самім несці адказнасць за ўласны дабрабыт і будучыню. 
Але гэта не кожнаму па сілах. Лягчэй лаяць дрэннага пана, чым 
самому стаць гаспадаром, якому да ўсяго ёсць справа. Спадзя-
ёмся, што 2010 год будзе мяжой, за якой не будзе месца рэваншу 
камуністаў, і беларусы нарэшце зразумеюць, што ім не патрэбна  
ні павадыра, ні наглядчыка, ні “бацькі”, ні “вялікага брата” з тан-
най нафтай ды газам. Гісторыя дае нам шанс – жыць у Еўропе, 
або загніць у якасці занядбалай расейскай губерніі. Нездарма 
наша выданне называецца “Сьвітанак”. Гэта пачатак раніцы, час 
перад узыходам сонца, пачатак зменаў. Менавіта ў гэты перыяд 
мы жывем. Каб світанак стаў сонечным днём, а не ператварыўся 
ў шэрае раньнне ды пахмурны дзень, залежыць ад нас з вамі. 
У планах рэдакцыі – далейшее супрацоўніцтва з актыўнымі 
людзьмі па самых розных праблемах: ад камунальна-бытавых 
да грамадска-палітычных. Пажадана часцей чуць на старонках 
газеты меркаванні месцічаў і аднавяскоўцаў, іх думкі, развагі і 
спадзяванні. Будзе месца ў газеце і для творчай моладзі, наогул 
для ўсіх тых, каму дарагая Бацькаўшчына. Бо калі мы дапусцім, 
што калгасны правадыр будзе “клапаціцца” пра нас яшчэ на-
ступныя пяць гадоў, то нашчадкі нас праклянуць.

Аляксандр Шчамлёў.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

Аб’явА
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СЬВIТАНАК
Беларусь,
  твой народ
 дачакаецца
Залацiстага,
 яснага дня! 
М. Багдановiч.
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• Каб атрымліваць кожны нумар 
газеты «Світанак» паведаміце 
рэдакцыі аб гэтым – зрабіце бес-
платную падпіску.

• Рэдакцыя « Світанка »  змяшчае 
бясплатныя абвесткі чытачоў вы-
дання. Дзеля размяшчэння абвесткі 
запоўніце купон або патэлефануйце 
ў рэдакцыю.

•  Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па абароне пра-
ва і пошуку бясплатных юрыстаў. 
Звяртайцеся на адрас газеты 
«Світанак».

• Рэдакцыя запрашае да 
супрацоўніцтва неабыякавых гра-
мадзян. Вашы навіны, паведамленні 
– нашая падзяка. Словам, сувенірам.

“Світанак” у 
інтэрнэце

У сувязі з праблемай размяш-
чэння газеты “Світанак” на партале 
http://haradok.belarda.org/  наша 
газета стала будзе размяшчацца 
на партале http://kamunikat.org/ , 
дзе зацікаўленыя грамадзяне мо-
гуць яе спампаваць са старонкі: 
http://kamunikat.org/svitanak.html 
, што у каталагу “Пэрыёдыка” для 
далейшага выкарыстання 

ЧАС вызнАЧэння

На чарговым 
пасяджэнні Шумілінскага 
райвыканкама гаворка 
ішла аб выкананні Дэкрэ-
та № 18 “Аб дадатковых 
мерах па дзяржаўнай 
абароне дзяцей у ня-
добранадзейных се-
мьях”. На пасяджэнні 
прысутнічалі старшы-
ня пастаяннай камісіі 
Палаты прадстаўнікоў 
нацыянальнага схо-
ду Рэспублікі Бела-
русь па дзяржаўным 
будаўніцтве, мясцовым 
кіраванні і рэгламенце 
В. М. Байкоў, намеснік 
старшыні камісіі па 
справах непаўналетніх 
Віцебскага аблвыкан-
кама Т. В. Аляхновіч, 
памочнік пракурора 
вобласці І. В. Крукоўская і 
інш. Адкрыў пасяджэнне 
ўступным словам стар-
шыня Шумілінскага рай-
выканкама В. А. Падляш-
чук. Вальдэмар Антонавіч 
акрэсліў станоўчыя 
моманты ў рабоце па 
абароне дзяцінства ў 
нашым раёне, спыніўся 
на недапрацоўках. 
Настаўніцка-бацькоўскія 
патрулі, пастаянныя рэй-
ды не прайшлі дарэмна. 
Звыш 60% працэнтаў 
дзяцей былі вернуты 
ў біялагічныя семьі з 

Обальскага прытулку. 
Праўда і тое, што раёну 
патрэбен дзіцячы дом 
сямейнага тыпу. На гэту 
праблему звярнуў ува-
гу дэпутат Палаткі В. М. 
Байкоў. Такі дом можна 
будзе адкрыць у вёсцы 
Мікіціха. У арганізацыях 
раёна працуюць 98 
абавязаных асобаў, 
якіх цяжка прымусіць 
працаваць без п’янак 
і прагулаў. Барацьба 
з алкагалізмам, бадай 
што, самая складаная 
праблема на сённяшні 
дзень. Толькі ад суіцыдаў, 
здзейсненых у нецвяро-
зым стане загінулі тры 
чалавекі ( у мінулым год-
зе 13 ), памерлі ад атруч-
вання сурагатамі пяць 
асобаў. У бягучым годзе 
трапілі ў рэанімацыю 
10 чалавек. У стане ал-
кагольнага ап’янення 
ўчынена 47 злачынстваў. 
За распіццё спіртовых 
напояў у грамадскіх 
месцах прыцягнута 
да адміністрацыйнай 
адказнасці 663 чалавекі. 
Метадаў і дэкрэтаў ба-
рацьбы з п’янствам і са-
цыяльным сіротствам 
шмат, але якая ад іх 
эфектыўнасць?

С. Горкі.

Пьюць бацькі – 
Пакутуюць дзеці

Паводле афіцыйных да-
ных на 1 чэрвеня ў раё-
не зарэгістравана 110 
беспрацоўных - гэта, галоўным 
чынам, асобы без спецыяль-
най адукацыі. У гэты ж час 
колькасць свабодных вакансій 
на прадпрыемствах раёна 
больш за 110. Патрабуюц-
ца спецыялісты з сярэдняй 
спецыяльнай і вышэйшай 
адукацыяй, на большасць 
рабочых вакансій патрэбны 
кваліфікаваныя спецыялісты.
На прадпрыемствах аграпра-
мысловага комплексу зной-
дуць работу токары (“Ляжні”, 
“Сіроцінскі”), вадзіцелі і 
трактарысты (“Сіроцінскі” і 
“Прыазёрны”), жывёлаводы і 
аператары машыннага даен-
ня (“Сіроцінскі”). Свабодныя 
месцы галоўных спецыялістаў: 
агранома (“Лаўжанскае”), энер-
гетыка і заатэхніка (“Ляжні”), 
ветурача (“Райаграсервіс” і 
“Райплемстанцыя”). Шмат 
працоўных вакансій у 
райспажыўтаварыстве – тут 
патрэбны 15 прадаўцоў, 
таваразнаўца, старшы-
ня рэвізійнай камісіі. На 
прадпрыемства бытавога 
абслугоўвання насельніцтва 
патрабуюцца кравец, 
цырульнік, прыёмшчыкі 
заказаў ў Мікалаёва, 
Мішкавічы, Ляжні. Застаецца 
вялікая патрэба ў медыцынскіх 
кадрах – у раённай бальніцы не 
хапае 5 урачоў, 12 фельчараў-
акушэраў, 6 медыцынскіх 
сясцёр. Урач-бактэрыёлаг па-

трэбны ў РЦГЭ. Патрабуюцца 2 
правізары ў аптэку.У камуналь-
най гаспадарцы раёна прапа-
нуюць работу для інжынера-
энергетыка, інжынера па АП 
і ТБ, трактарыстаў, аператара 
кацельні, электрагазазварш-
чыка, слесара па рамон-
ту газавага абсталявання, 
электраманцёраў, рабочага па 
добраўпарадкаванню (Башні), 
слесара АВР (водаканал).У 
лясгас патрэбны галоўны 
механік, намеснік дырэкта-
ра па ідэалогіі, майстры лесу, 
леснікі, ляснічы (Мікіціха), 
памочнік ляснічага (Обаль), 
начальнік бюро па ахове 
працы, чокераўшчык. На 
Обальскі керамічны завод 
патрэбны слесар-рамонтнік, 
электраманцёр па рамон-
ту аўтамабіляў, прасаўшчык, 
машыніст перадатачнага моста, 
вадзіцель.У аддзел адукацыі 
райвыканкама запрашаюць 
галоўнага бухгалтара, медся-
стру, дыетсястру, педагогаў-
псіхолагаў, выхавацеляў, 
музычнага кіраўніка. У аддзе-
ле культуры райвыканкама 
ёсць работа для мастацкага 
кіраўніка і старшага навуковага 
супрацоўніка (абодва ў Обалі), 
метадыстаў, вадзіцеля. Па 
пытаннях працаўладкавання 
трэба звяртацца непасрэдна ў 
арганізацыі ці ў аддзел па пра-
цы і занятасці ўпраўлення па 
працы, занятасці і сацыяльнай 
абароне райвыканкама наша-
га раёна.

А. Прылуцкі.

рынак вакансій 
багаты 

Лётчык-герой
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Чысціня і парадак. З чаго 
яны складаюцца. Найперш са 
свядомасці і працы — лічыць 
старшыня Обальскага сель-
скага Савета М. Л. Петручэня. 
У сельвыканкаме распраца-
ваны мерапрыемствы па на-
вядзенню парадку. “За кожнай 
арганізацыяй і прадпрыем-
ствам замацавана свая тэры-
торыя, — расказаў Мікалай 
Лявонцьевіч. — А калі кож-
ны ведае аб’ект работы — і 
працаваць лягчэй”.Вельмі 
сур’ёзна да навядзення па-

радку адносяцца ў Обальскай 
СШ. Вось і на мінулым тыдні, 
калі мы пабывалі ў гарадскім 
пасёлку, тут завіхаліся з 
граблямі і венікамі.Наогул, ра-
боты па добраўпарадкаванню 
на Обальшчыне многа. Як 
расказаў М. Л. Петручэня, на 
тэрыторыі сельсавета трэ-
ба навесці парадак на 22 
грамадзянскіх могілках, пры-
браць 18 памятных мясцін, 9 
воінскіх пахаванняў. Досыць 
будзе спраў вучням Обаль-
скай і Лявонаўскай школ. А 

на Обальскім керамічным за-
водзе задумалі зрабіць пано 
з прыродных матэрыялаў, 
дэкаратыўныя фігуры з дрэ-
ва. Мяркуюць разбіць яшчэ 
клумбы ля інтэрната, што па 
вуліцы Вышалескага.Сёлета 
завадчане вырошчваюць ра-
саду настурцыі, петуніі, сальвіі 
і іншых кветак ва ўласнай 
цяпліцы, якую пабудавалі ле-
тась. Тут расце і расада капу-
сты, памідораў, гуркоў. А цы-
булю і пятрушку ўжо ў сакавіку 
можна было купіць у мясцовай 

краме. Хутка мяркуюць прада-
ваць і расаду кветак, так што 
з заяўкамі варта паспяшац-
ца і прыватным гаспадарам, і 
арганізацыям .

У. Арэшкін.

СЬВIТАНАК

Працаваць, старанна  і чэс-
на, па-даросламу. Іх адказнасці  
можна толькі зайздросціць, іх  
працавітасцю можна смела га-
нарыцца.  Вучоба, навука, спорт 
ці музыка – прымяненне сваім 
здольнасцям заўжды можна 
знайсці, калі жадаць, шукаць і ста-
рацца. А плён такой працы проста 
абавязаны атрымаць прызнанне.   
Краіна робіць  стаўку на адораную 
перспектыўную  моладзь, спадзя-
ецца інвеставаць  іх уменні і навыкі, 
іх здольнасць да карпатлівай ра-
боты ў стабільнасць і працвітанне 
Беларусі. Ясна ж, што гэты капітал 

дае самыя высокія дывідэнды.   
Тое, што  на Шуміліншчыне 
лідарам быць  модна, даўно зра-
зумела. А пацверджанне  гэтаму 
– традыцыйны пачэсны  прыём у 
кіраўніка раёна В.  А. Падлешчу-
ка.  Пераможцы  рэспубліканскіх 
і абласных алімпіяд, канферэн-
цый, спаборніцтваў —  сёлета іх 
17. І ў сераду ў  зале пасяджэнняў 
райвыканкама  ў іх гонар 
ладзілася сустрэча  на высокім 
узроўні. Вальдэмар  Антонавіч 
па-бацькоўску шчыра  дзякаваў 
вучням за вынікі іх працы, якія 
праслаўляюць Шуміліншчыну на 

ўзроўні вобласці і рэспублікі, і 
нават за межамі краіны.  “Мы ста-
раемся  зрабіць усё для таго, каб 
вучэбны  працэс ішоў на самым 
сучасным  узроўні, стварыць усе 
неабходныя  ўмовы для развіцця 
здольнасцяў  і ўменняў дзяцей. 
Ведайце, што раённыя ўлады ад-
крытыя для любых прапаноў з 
боку настаўнікаў і вучняў на ка-
рысць вашых поспехаў,” – прызваў 
да дыялогу кіраўнік раёна.  Гэта 
нашы  дзеці, а значыць, і наш 
агульны  поспех. Так хочацца спа-
дзявацца, што зусім хутка свае 
веды, уменні, а самае галоўнае – 

здольнасць да адказнай работы і 
перамог гэтыя хлопцы і дзяўчаты 
прыменяць менавіта на сваёй ма-
лой радзіме. Нам так неабходныя 
спецыялісты, літаральна ва ўсіх 
сферах, асабліва ў сельскай гаспа-
дарцы і будаўніцтве, з’арыентаваў 
моладзь Вальдэмар Антонавіч.  
Наогул, В.  А. Падляшчук вёў з 
вучнямі  зацікаўленую дарос-
лую гаворку,  звяртаўся да іх за 
парадамі, дзяліўся дасягненнямі 
раёна  ў розных галінах. Яны ж у  
сваю чаргу дзячылі за тую  ўвагу і 
падтрымку, якую адчуваюць   з боку 
кіраўніцтва раёна. Без гэтага цес-

нага супрацоўніцтва і поспехі былі 
б немагчымыя. Такую ўпэўненасць 
аднагалосна выказалі настаўнік 
Шумілінскай раённай гімназіі А. Г. 
Каралёў і вучаніца 9 класа гэтай жа 
ўстановы Юлія Каваленка. Кожна-
му  асабіста Вальдэмар Антонавіч 
паціснуў руку, пажадаў  поспехаў, 
уручыў удзячныя лісты і грашо-
выя прэміі. І яны запомняць гэты 
поціск і будуць старацца, імкнуцца 
да новых вяршынь. Без пафасу, 
без амбіцый. А проста таму, што ў 
іх паверылі.  

Алесь Шумскі.

МАлАДыя інТэлЕкТУАлы – ГонАР РАёнА

Мастацкі твор пра гераічнае мінулае
Вайну добра памятае 

шумілінская зямля. І нам 
пашчасціла на чалавека, які 
рызыкнуў адлюстраваць 
блізкія кожнаму шумілінцу 
гістарычныя падзеі ў 
мастацкіх вобразах, данесці 
подзвіг продкаў да сучасніка. 
Год назад пяро пісьменніка 
Мікалая Мароза нарадзіла 
раман пад назвай “Папялішча 
– не тлен”, расказаўшы нам 
пра дзейнасць у гады Вялікай 
Айчыннай вайны Обальска-
га камсамольскага падполля. 
Расказаўшы па-новаму, во-
бразна, пачуццёва, у дэталях. 
Ацаніць твор, паразважаць, 
выказаць сваю думку пас-
ля прачытання рамана была 
нагода падчас літаратурнай 
сустрэчы, якую наладзілі  ў 
чытальнай зале цэнтральнай 
раённай бібліятэкі.   Узяць 
самы чынны ўдзел у мера-
прыемстве пажадалі ветэ-

раны, заўсёднікі беларускай 
літаратуры, актыўныя чытачы, 
моладзь. “Светлае пачуццё 
Радзімы ў творчасці Мікалая 
Мароза” – так была азначана 
тэма сустрэчы, і натураль-
на, лейтматывам гутаркі ста-
ла ўвасабленне любові да 
Радзімы ў рамане “Папялішча 
— не тлен”.   — Вельмі ўразілі 
па-майстэрску выпісаныя 
аўтарам карціны вясковага 
побыту. Здаецца, на нейкі час 
трапіла ў сваё дзяцінства, – 
падзялілася ўражаннямі былая 
настаўніца, зараз — старшы-
ня раённага аддзялення Бела-
рускага Фонду міру В. А. Пар-
шыкава. Даўняя прыхільніца 
таленту Мікалая Мароза Л. 
М. Жураўлёва прызналася: 
кранулі тонка і псіхалагічна 
вымаляваныя ў кнізе апісанні 
прыроды, партрэты герояў. 
Шчыра парадавалася за но-
вую кнігу пра Обальскае пад-

полле Н. І. Гурына — ураджэн-
ка вёскі Барсукі, спаленай у 
вайну карнікамі. Надзвычай 
удала падаў мастак слова тра-
гедыю вёскі Барсукі, годныя 
апісанні побыту партызан і 
падпольшчыкаў, бярэ ў палон 
шчырасць у апісанні першай 
сустрэчы Валодзі Езавітава 
з немцамі ў Обалі – гэта ўжо 
ацэнка рамана адказным 
работнікам аблвыканкама, 
публіцыстам А. П. Бруцкім. 
Анатоль Паўлавіч, бадай, пер-
шым даведаўся гадоў пяць 
таму пра намер М. Мароза 
замахнуцца на раман пра 
Обальскае падполле і прыняў, 
шчыра кажучы, ідэю з пэўным 
скепсісам. Сёння ён прыз-
наецца: – Кніга атрымалася.   
Пісьменніку ўдалося без па-
фасу, праўдзіва  перадаць дух 
барацьбы, данесці жахі вай-
ны. А таму надзвычай карысна 
было б папулярызаваць кнігу 

сярод моладзі, у школах.  Сло-
вы — без авансу, без намеру 
нешта прыхарошыць. Былі і 
заўвагі па кнізе, і прапановы, і 
пажаданні. Тым не менш,  твор 
“Папялішча — не тлен” — як 
выдых, як нацягнутая струна. 
Да самага канца, да апошняй 
кропкі чытач — у напружанні. 
Гэтую кнігу немагчыма прачы-
таць па дыяганалі. Не атрыма-
ецца. Толькі ўнікнуць, толькі 
перажыць, трапіўшы ў палон 
сакавітага беларускага сло-
ва.  Адзін з герояў рамана 
перад смерцю сказаў: “За нас 
будуць жыць іншыя. Можа, 
успомняць нас добрым сло-
вам”. Успамінаюць і будуць 
успамінаць. Мы памятаем і 
будзем памятаць, колькі б 
гадоў ні мінула з той ваен-
най пары. У імя жыцця. У імя 
памяці тых, хто не скарыўся 
чужынцу.  

С. Горкі.

наШа бібЛіЯтэка

крыМінаЛ

Саюз пісьменнікаў пабагацеў на яшчэ 
адзін самабытны талент.  Віктар Васільевіч 
Улюценка, вядомы пад псеўданімам Антон 
Параскевін, наш зямляк уступіў у Саюз 
пісьменнікаў Беларусі. Сваёй літаратурнай 
дзейнасцю ён па праву заслужыў такі 
гонар. І за  кнігамі “Светлазор: Сказы, 
Вершы, Апавяданні. Песні”, “Пяценка: 
Праваслаўныя храмы Шуміліншчыны”, 
“Праваслаўе на Шуміліншчыне: Мінулае і 
сучаснае”, “Праваслаўе на Шуміліншчыне: 
Гады ганенняў”, безумоўна, з’явяцца новыя 
цікавыя творы.Віктар Васільевіч у сваю 
чаргу падзяліўся сваімі творчымі планамі. 
Зараз ён працуе над кнігай “У краю камен-
ных волатаў”. Размова пойдзе не толькі пра 
наш Вялікі камень, не толькі пра валуны на 
палях, але і пра камень як аснову пабудоў, 
прылад, пра асаблівую ролю каменя ў 
будаўніцтве храмаў на Беларусі.Няма-
ла планаў у пісьменніка і па аднаўленню 
святой Пяценкі, у якую ён укладвае сваю 
душу.

У. Арэшкін.

ПаЛку 
беЛаруСкіх 
ПіСьМеннікаў 
ПрыбыЛо

нЕПРыкМЕТныя клоПАТы

в а С і Л ь  б ы к а ў 
“ д о ў га Я 
д а р о га 
д а д о М у ” 
га  б т  “ к н і га ”, 
М і н С к ,  2 0 0 2

Гэтая кніга — успаміны народнага 
пісьменьніка Беларусі Васіля Быкава пра 
асабіста перажытае амаль за 70 гадоў яго-
нага багатага на падзеі жыцьця. У цікавай 
аўтарскай манэры вядомы пісьменьнік 
распавядае пра найбольш яркія старонкі 
сваёй біяграфіі, дае ацэнку грамадзка-
палітычным і культурным працэсам, што 
адбываліся ў Беларусі на ягоных вачах. 
В. Быкаў прапануе досьвед культурнага 
дзеяча, знакамітага пісьменьніка, выказ-
вае думкі аносна будучага разьвіцьця 
краіны.

Кніга ўспамінаў Васіля Быкава дазва-
ляе адчуць жыццёвы шлях вялікага БЕ-
ЛАРУСА. Менавіта Васіль Быкаў стаў ма-
ральным аўтарытэтам для беларусаў, якія 
адрадзілі сваю дзяржаву на абломках 
імперскага Савецкага Саюза. Яго парады 
і прароцтвы шчэ не да канца асэнсаваны 
ў грамадстве, каб стаць рэальнай сілай у 

барацьбе за лепшую долю беларусаў.
У кароткім прадмоўі Васіль Быкаў 

папярэджвае чытача, што “гэтая кніга – 
твор вельмі інтымны, суб’ектыўны, ад-
набаковы, якім, зрэшты, ці не заўжды 
зьяўляецца мемуар, успамін, сьведчанне. 
Думаецца, у тым ягоная сіла, але і аднача-
сова і слабасьць...”. І сапраўды, на больш 
чым пяцістах старонках паўстае жыццё 
Васіля Ўладзіміравіча: ад самых малых 
гадоў у Бычках на Ўшаччыне да часоў 
стварэння беларускага ПЭНцэнтра. Кніга 
карысна кожнаму беларусу, каб судакра-
нуцца з жыццёвым шляхам нашага славу-
тага пісьменніка. Быкаў першым напісаў 
праўду пра вайну. Той жа праўдаў дыха-
юць старонкі яго кнігі ўспамінаў.

Дадзеную кнігу магчыма замовіць для 
чытання ў рэдакцыі выдання.

л. Антонаў.

Квітнеюць
яблыні 

конкурС 
Савецкай ПеСні

Раённы конкурс  салістаў-вакалістаў 
вылучыў лепшых выканаўцаў-вакалістаў 
патрыятычнай песні і папулярных 
шлягераў. Месцам правядзення аглядавай 
конкурснай праграмы пад назвай “Песні 
юнацтва нашых бацькоў” стаў Лаўжанскі 
сельскі Дом культуры. Сучасная канцэрт-
ная зала на 250 пасадачных месцаў была 
поўнасцю запоўнена гледачамі. Трэба 
адзначыць, што маладыя ўдзельнікі кон-
курсу ад устаноў культуры і адукацыі 
раёна вельмі адказна падышлі да выбару 
рэпертуару. Цудоўныя песні на музыку 
Пахмутавай, Салаўёва-Сядова, Фрадкіна, 
Калманоўскага, Паулса зачароўвалі сва-
ёй прыгажосцю, лірычным смуткам, рыт-
мам і весялосцю. Гледачы цёпла, гучнымі 
апладысментамі сустракалі кожнага 
выканаўцу. Але прыз іх сімпатый дастаўся 
Уладзіславу Казлоўскаму, удзельніку 
самадзейнасці Мішкавіцкага сельскага 
клуба.  

я. вайтовіч.

Прадпрымальныя людзі
Жыхарка г. п. Шуміліна даверыла сем 

мільёнаў рублёў аднаму прадпрымальніку 
ў якасці задатку, каб той прыгнаў з-за 
мяжы легкавік. Але так і не дачакалася ні 
аўтамабіля, ні грошай. Жанчына звярнула-
ся ў РАУС. Супраць гора-прадпрымальніка 
ўзбуджана крымінальная справа.

Фальшыўка
Адна жанчына з нашага раёна вырашы-

ла здаць ў “Белаграпрамбанк” расейскую 
валюту. У банку выявілі адну фальшывую 
купюру ў тысячу рублёў. Высветлілася, што 
яна яе набыла на рынку ў Віцебску. Вядзец-
ца праверка па данай справе.
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на политическую, а не 
экономическую причину 
указывает, в первую оче-

редь, весьма небольшая сумма 
долга (менее 200 миллионов дол-
ларов), из-за которой разгорел-
ся весь сыр-бор. Для сравнения: 
когда в начале года Москва кон-
фликтовала с Минском по поводу 
пошлин на нефть, цена вопроса 
составляла около двух миллиар-
дов. Газовая же задолженность 
сейчас явно используется Крем-
лем как предлог для закручива-
ния вентиля, говорит большин-
ство экспертов.

Политическую подоплеку ны-
нешней «газовой войны» под-
тверждают и источники «Коммер-

санта» в правительстве и МИД 
РФ. «Сумма долга небольшая. Но 
в кризис и 200 миллионов -- день-
ги. А главное -- надо заставить на-
ших партнеров исполнять взятые 
на себя обязательства. Это ка-
сается не только газа», - говорит 
собеседник «Коммерсанта» в пра-
вительстве.

В качестве основной причи-
ны эксперты в первую очередь 
указывают на последнее манки-
рование Минском развитием Та-
моженного союза. Так, Беларусь 
демонстративно отказалась по-
сылать своего премьера Сергея 
Сидорского в Санкт-Петербург на 
подписание документов о созда-
нии единой таможенной терри-

тории. Демарш Минска поставил 
под сомнение планы Москвы за-
вершить создание трехсторонне-
го союза к 1 июля.

Кроме того, в Кремле не могут 
забыть обещания Александра 
Лукашенко признать Абхазию 
и Южную Осетию. Белорусский 
парламент не начал обсуждать 
этот вопрос до сих пор, и в Мо-
скве возникают вопросы, почему 
весьма отдаленная Никарагуа 
может признать независимость 
новоиспеченных республик, а 
ближайший союзник - нет.

Есть в конфликте и личностный 
момент, отмечает издание - с на-
чала года белорусский президент 
отметился жесткими заявления-

ми в адрес российского премье-
ра Владимира Путина и министра 
финансов, вице-премьера Алек-
сея Кудрина.

Таким образом, путем перекры-
тия газа Москва пытается сделать 
Минск чуть более сговорчивым 
в вопросах, имеющих для нее 
принципиальное значение. При 
этом, отмечают эксперты, время 
для «газовой атаки» было вы-
брано неслучайно - научившись 
на ошибках с Украиной, Газпром 
перекрыл трубу летом, чтобы 
минимально побеспокоить евро-
пейских потребителей.

В итоге основной удар поне-
сет, скорее всего, белорусская 
экономика - без российского 

газа многие предприятия могут 
встать. Эксперты не исключают, 
что именно этого эффекта и доби-
валась Москва.

Учитывая глубинные причины 
конфликта, эксперты убеждены, 
что война между Москвой и Мин-
ском в той или иной форме будет 
продолжаться даже после уплаты 
Белоруссией долга. Издание при-
водит мнение замгендиректора 
Центра политических техноло-
гий Алексея Макаркина - он уве-
рен, что конфликт будет идти до 
тех пор, пока Минск не сделает 
уступки хотя бы по самым острым 
вопросам, и прежде всего - по Та-
моженному союзу.

вТоРАя ГАзовАя: в ЧЕМ ПРиЧинА?
Нынешняя газовая война имеет явный политический контекст и может не прекратиться даже после всех взаимных выплат, пишет газета 
«КоммерсантЪ». Своими действиями Россия пытается добиться уступок не в экономической плоскости, а в ключевых политических вопросах 
- наподобие Таможенного союза, считают эксперты. 

Можно ли назвать российско-белорусский конфликт вокруг цены на газпромовский газ для 
Беларуси международным? 

Российский министр иностран-
ных дел Сергей Лавров высказал-
ся в том духе, что этот конфликт 
находится вне компетенции МИД 
РФ и им должны заниматься энер-
гетические компании двух госу-
дарств. С другой стороны, глава 
«Газпрома» Алексей Миллер, объ-
являя о сокращении с 10 утра 21 
июня поставок российского газа в 
Беларусь на 10 процентов, выпол-
нил ультиматум российского пре-
зидента. Как известно, это Дмитрий 
Медведев установил срок в пять 
дней для того, чтобы белорусская 
сторона «определилась с оплатой» 
долга в 192 миллиона долларов за 
поставленный в 2010 году газ. Еще 
раньше, 19 июня, Миллер высказал-
ся опять же в первую очередь как 
«государев человек», а не как глава 
частной компании: «Президент все 
сказал. Как он сказал, так и будет, 
так и сделаем».

Выходит, газовый конфликт одно-
временно и частный, и государ-
ственный. Спор хозяйствующих 
субъектов, в котором обе стороны 
почему-то руководствуются ре-
шениями первых лиц обоих госу-
дарств. Любому экономисту извест-
но, что ничем хорошим такие споры 
не кончаются, поскольку ведутся 
они в той «серой зоне» между по-
литикой и экономикой, где законы 
бессильны перед произволом от-
дельных лиц.

Такой неэффективный метод раз-
бирательства выбрала не Россия. 
В стране есть масса частных ком-
паний, включая весьма крупные, 
которые вполне самостоятельно 
ведут экономическую деятель-
ность за рубежом. Выигрывают 
и проигрывают в зависимости от 
собственной эффективности и 
конъюнктуры мирового рынка. 
Но что прикажете делать, когда на 
противоположном конце газовой 
трубы - государство, чья экономика 
фактически управляется одним че-
ловеком, желающим держать в ру-
ках все нити управления? Какие мо-
гут быть «правила игры», если твой 
партнер привык сам устанавливать 
эти правила, по которым всегда и 
все выигрывает, включая все выбо-
ры, начиная с 1994 года?

Остается одно - и с российской 
стороны сосредоточить все реше-
ния в одном центре, подходить к 
этому спору хозяйствующих субъ-
ектов по-государственному. Но и 
тут возникает проблема - а с кем 
Россия ведет переговоры?

В отношениях с Россией Лу-
кашенко - это даже не двуликий 
Янус, а вечно перевоплощающий-
ся Протей (был такой мифический 
персонаж, принимавший ту форму, 
которая была ему в данный момент 

наиболее выгодна). Когда речь идет 
о получении кредитов от России 
или ЕС, он - глава абсолютно неза-
висимого суверенного государства, 
которое вольно распоряжаться по-
лученными деньгами так, как хочет. 
Когда же разговор заходит о ценах 
на российские газ и нефть для Бе-
ларуси он оборачивается прези-
дентом страны - члена Таможенно-
го Союза и «союзного государства» 
России и Беларуси (СГРБ), которая 
имеет якобы право получать нефть 
и газ беспошлинно, да еще и по 
внутрироссийским ценам. Когда на 
повестке дня вопрос об обязанно-
стях Беларуси в рамках вышеупо-
мянутых интеграционных структур, 
Лукашенко - холодный дипломат 
и глава суверенного государства, 
не намеренного, скажем, помогать 
странам Средней Азии строить ги-
дроэлектростанции (были такие 
проекты в рамках ЕвраЗЭС). Но ког-
да нужно свалить вину за беды соб-
ственной страны на Россию, якобы 
отказавшую в «братской помощи», 
дипломатический язык куда-то 
исчезает, сменяясь задушевно-
обвинительным. Тут уж, как писал 
Есенин, «к черту я снимаю свой ко-
стюм английский». Вот несколько 
свежих цитат.

«Экономика Беларуси сегодня 
фактически работает на россий-
скую экономику. И не надо тут 
впихивать, что мы на дурняк хотим 
прожить! Нет, мы очень большую 
пользу приносим России, начи-
ная от производства и заканчивая 
обороной и другими вопросами… 
Нельзя так вести себя в отношении 
Беларуси: другим понижая цены на 
газ или фиксируя их, а нам повы-
шая. Много на этом россияне и «Газ-
пром» не наживутся, а вот потерять 
могут многое»,- цитирует белорус-
ского правителя агентство БелТА.

Как видите, язык отнюдь не ди-
пломатический. И пропагандист-
ский прием, если приглядеться, из 
разряда запрещенных для настоя-
щих политиков - недоговаривать, 
через упрощение представлять си-
туацию в выгодном для себя свете.

Россия понижает цену на газ для 
стран Евросоюза не из нелюбви к 
Беларуси, а потому что эти цены се-
годня - в несколько раз выше, чем 
для белорусов. Разрыв этот надо 
сокращать, вот Россия и повысила с 
начала 2010 года цену для Минска с 
$ 150 до $174, параллельно снижая 
ее для стран ЕС, где из-за кризиса 
цены на газ падают. Но Лукашенко с 
января притворялся, что ему ниче-
го не известно об этом повышении, 
а теперь трубит о нем как о преда-
тельском ударе в спину со стороны 
союзного государства. Оказывается 
Минск, получив в прошлом году от 

Москвы кредиты в миллиарды дол-
ларов, не может вернуть $192 млн. 
накопившегося долга.

Так же, увы, вел себя Лукашенко 
и при предыдущих повышениях 
цен на газ - в 2005 и в 2008 годах. 
Сначала - отсутствие реакции на со-
общение о повышении цены, потом 
- крики возмущения. Воистину, че-
ловек - это стиль: всякий раз парал-
лельно со стонами идет тонкая игра 
с продажей акций «Белтрансгаза» 
Газпрому. То они стоят 2,5 млрд. 
долларов, то 5 миллиардов. То Газ-
прому продают 50 процентов акций 
«Белтрансгаза», то 49 процентов, то 
50 процентов минус одна акция. 
Цель со стороны Лукашенко одна: 
получить от партнера и кредиты, и 
субсидированный газ, расплатив-
шись разговорами о «славянском 
единстве».

Славянское единство белорус-
ского и российского народов - это 
не миф и не фантом. Но не надо 
прикрывать этими высокими слова-
ми не самую честную политическую 
игру. По подписанным Лукашен-
ко документам, на единую валюту 
наши страны должны были перейти 
еще в 2005 году, давно уже должен 
был быть принят и Конституцион-
ный акт, снимающий барьеры меж-
ду нашими государствами. Но ниче-
го же этого не сделано! Зато о своих 
правах на субсидированные нефть 
и газ Лукашенко заявляет чуть ли 
не еженедельно.

Постепенно становится ясно: 
авторитарные методы управле-
ния государством рано или позд-
но отрицательно сказываются и 
на экономике, подрывая доверие 
партнеров, делая экономическую 
ситуацию непредсказуемой. Если 
можно играть краплеными карта-
ми на выборах, то почему бы не 
поиграть ими и на переговорах по 
газу? Выработка цивилизованных, 
демократических правил в отноше-
ниях между нашими государствами 
- важнейшая задача. Стиль «ручного 
управления» как в политике, так и в 
экономике должен уйти в прошлое.

Дмитрий Бабич, 
«РиА новости».

Слабый тоталитаризм 
После того, как Александр Лука-

шенко прогулялся по парку Горького 
и раскритиковал цены на детские раз-
влечения, стоимость выстрела в тире 
снизилась сразу в два раза. Вот мы и 
подумали: а хорошо бы главе государ-
ства и в дальнейшем совершать про-
менад там, где дорого! В связи с чем 
предлагаем ему список маршрутов на 
ближайшее время.  

Для начала напомним, что 1 мая 
Александр Лукашенко посетил парк 
Горького, где немало был удивлен це-
нами на аттракционы. 

— 500 рублей один раз стрельнуть с 
воздушки! — изумлялся президент. — 
Явно кто-то наживается. Монополизм, 
нет конкуренции. Мы договорились, 
что в течение месяца несколько ти-
ров будет здесь создано, несколько на 
других площадках. Чтоб дети прихо-
дили, особенно мужики, парни. Им же 
надо это, они должны учиться. 

Сказано — сделано. И вот возле 
хоккейного катка «Юность» в парке 
появился новый тир. «Белые двери 
из стеклопакетов, в помещении еще 
чувствуется легкий запах краски», 
восхищалась новым объектом корре-
спондент «Комсомольской правды в 
Белоруссии». Но что более отрадно: 
стоимость одного выстрела в этом за-
ведении обходится в два раза дешев-
ле — всего в 250 рублей. 

Как видим, польза таких прогулок 
президента налицо. В связи с чем хо-
телось бы предложить главе государ-
ства прогуляться еще в нескольких 
местах. 

Первым пунктом его маршрута 
могла бы стать автозаправка. лю-
бая. Думаем, там главе государства 
будет небезынтересно узнать, что бе-
лорусские водители покупают бензин 
по самым высоким в СНГ ценам — аж 
2870 рублей за А-92! «Явно кто-то на-
живается!» — обязательно должен 
воскликнуть Лукашенко, узнав, что с 
начала года топливо подорожало уже 
на 17%. 

Далее мы бы порекомендовали 
главе государства заглянуть в про-
дуктовый магазин. И удивиться, что с 
начала года сахар подорожал на 27,8%. 
Советуем также обратить внимание на 
картофель (+17,3% к декабрю), рас-
тительное и сливочное масло (+6,9% 
и +5,7% соответственно) и фрукты 
(+12,1% с начала года). Неплохо бы 
еще разобраться, почему белорусские 
помидоры стоят дороже импортных.

Следующим пунктом маршрута 
должен стать какой-нибудь ГУМ 
или ЦУМ. Наверное, Лукашенко будет 
любопытно узнать, что его соотече-
ственники могут себе позволить поку-
пать одежду в несколько раз дороже, 
чем в Литве. Вернее, не столько могут, 
сколько вынуждены, поскольку цены 
на отечественную одежду и обувь су-
щественно выше европейских. И ког-
да в том же Вильнюсе на распродажах 
можно купить майки за 10-20 тыс. руб. 
(в пересчете на литы), платья — за 20-

50 тыс. руб., обувь — за 30-100 тыс. 
руб., белорусские модницы отдают за 
блузки — от 60 тысяч, платья — 240 
тысяч рублей, юбки — 100 тысяч, бо-
соножки — вообще полмиллиона!

Про качество мы скромно умолчим. 
Тем более что о нем Александр Лука-
шенко знает не понаслышке. В 2008 
году ему даже посчастливилось при-
мерить «коминтерновский» пиджачок. 
Вот его впечатления: «Ну? (Снимает 
свой пиджак и примеряет отечествен-
ный). Вот ты говоришь (обращается 
к директору швейной фабрики) 58-й 
размер на 188 рост. (Трогает карманы, 
выпячивает пиджак на животе). Теле-
видение снимает — страшно будет 
смотреть на это...». И это Александр 
Григорьевич еще ценник не видел!

Чтобы быть поближе к народу, 
можно по дороге заглянуть на те 
же «Ждановичи» — прицениться к 
китайскому ширпотребу, в котором 
наши соотечественники пытаются 
найти альтернативу отечественному 
легпрому. Только не стоит после это-
го сразу разрывать дипломатические 
отношения с Китаем. Дело тут не в ки-
тайцах, которые не хотят шить для нас 
по дешевке, а в белорусских налогах и 
арендной плате, которые предприни-
матели вынуждены включать в стои-
мость товара. 

Чтобы несколько успокоить не-
рвишки, советуем заскочить в апте-
ку. Хотя нынешняя стоимость успоко-
ительных может, пожалуй, произвести 
обратный эффект. Тем более что с на-
чала года цена на медикаменты вы-
росла на 6,8%. И уж не обессудьте, 
если белорусский аналог импортного 
препарата окажется неэффективным.

Дабы прогулка не оказалась 
утомительной, рекомендуем Алек-
сандру Григорьевичу воспользо-
ваться транспортом. Желательно 
общественным и хорошо бы в час-
пик. Интересно, покажется ли пре-
зиденту дорогой одна поездка в 700 
рублей (почти три выстрела в новом 
тире)? Кстати, городской транспорт с 
начала года подорожал уже на 19,1%. 
Удобства при этом не прибавилось. Но 
зато это отличное место почувство-
вать в час-пик реальную сплоченность 
белорусского народа.

ну и напоследок заглянем в дет-
ский сад. Это такое место, где коро-
тают время дети, чьи папы не могут 
брать их с собой на работу. С начала 
года услуги детсадов подорожали на 
10,8%. Понятное дело, что мало какой 
родитель откажется платить за ком-
форт собственного чада. Вот только 
на самом комфорте это повышение 
никак не отразилось: малыши, как ели 
макароны да каши, так и по сей день 
дают прирост исключительно за счет 
углеводов. 

Есть еще множество мест, которые 
с нетерпением ждут появления Алек-
сандра Григорьевича. Не случайно же 
врачи говорят о пользе прогулок.

Анастасия зеленкова. 
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19 чэрвеня, у дзень 
народзінаў Васіля Быкава, у 
Дзяржаўным музэі гісторыі 
беларускай літаратуры ў Мен-
ску адбылася прэзэнтацыя 
аўдыёкнігі Быкава «Доўгая да-
рога дадому», якая выйшла ў 
сэрыі «Бібліятэка Свабоды. XXI 
стагодзьдзе». Кніга ўспамінаў 
Васіля Быкава «Доўгая дарога 
дадому» гучыць у аўтарскім 
выкананьні. Запіс зроблены 
восем гадоў таму ў Празе ў 
студыі Радыё Свабода. На мен-
скую прэзэнтацыю аўдыёкнігі 
прыйшло каля ста чалавек. 
Гэта ўжо трэцяя па ліку прэ-
зэнтацыя дыска. Першая ад-
былася ў Горадні, другая – у 
Бабруйску. 

У Дзяржаўным музэі 
гісторыі белару-
скай літаратуры 
ў асобным пакоі 
аформілі адмыс-
ловую экспазы-
цыю пра васіля 
Быкава, на якой 
р а з ь м я с ь ц і л і 
р у к а п і с ы , 
малюнкі, кнігі, 
фатаграфіі і 
асабістыя рэчы 
п і с ь м е н ь н і к а . 
Э к с п а з ы ц ы ю 
ў п р ы г о ж ы л і 
вялікі фотапар-
трэт і скульптура 
Быкава.

Менскую прэ-
зэнтацыю аўдыёкнігі «Доўгая 
дарога дадому» адкрыў паэт 
Міхась Скобла:

«Аўдыёкнігі – зараз мод-
ны жанр. Часам сэнс таго ці 
іншага слова можна знайсьці 
толькі праз прамоўленае, праз 
інтанацыю, праз націск.... Ча-
сам пісьменьнікаў трэба ня 
толькі чытаць, а і слухаць. І 
вось гэтую шчасьлівую маг-
чымасьць нам дае Радыё Сва-
бода. Многія слухалі голас 
Быкава ў эфіры, а зараз выйш-
ла аўдыёкніга «Васіль Быкаў. 
Доўгая дарога дадому». 

Ініцыятар і куратар пра-
екта, дырэктар Беларускай 
службы Радыё Свабода Аляк-
сандар лукашук заявіў, што ў 
кожнага чалавека ёсьць свой 
Быкаў:

«Ёсьць свой Быкаў у Фра-
нака вячоркі, які выстаяў, не 
зламаўся ў супрацьстаяньні 
з тупой сілай рэжыму. Свой 
Быкаў ёсьць у маладых 
амэрыканскіх салдат, якія за-
раз вяртаюцца на радзіму з 
палёў Аўганістану, Іраку. 

На гэтым тыдні выйшла 
аповесьць Быкава «Мёртвым 
не баліць» у перакладзе на 
ангельскую мову. Учора Сяр-
гей навумчык узяў інтэрв’ю 
у перакладчыка Джозэфа Мо-
зура, які сказаў: «Псыхалёгія 
героя-апавядальніка, ста-
лага Васілевіча нагадвае 
перажываньні амэрыканскіх 
салдат, якія вярнуліся зь Іраку 
і Аўганістану, з сындромам 
посттраўматычнага стрэсу. 
Сёньня ў нашых ўнівэрсытэтах 
вучыцца даволі шмат маладых 
вэтэранаў, якія, безумоўна, 
здольныя зразумець і спачу-
ваць малодшаму лейтэнанту 
Васілевічу».

Свой Быкаў ёсьць і ў мяне. 
Сярод самых дарагіх рэчаў, 
якія я маю ў жыцьці, гэта сло-
вы ягонай прадмовы да маёй 
першай кнігі, напісанай больш 
за 20 гадоў таму, якія ён потым 
уключыў у свой збор твораў, 
гэта лісты, якія пачыналіся 
словамі: «Саша, дарагі дружа...» 
Гэта сустрэчы ў гасьціннай 

кватэры ірыны Міхайлаўны 
і васіля Ўладзімеравіча, 
прагулкі па праскіх вуліцах...

Калі гаварыць на тэму 
«Быкаў і Свабода», трэба га-
варыць пра чатырох Быка-
вых. Быкаў першы – Быкаў-
слухач. Быкаў пачаў слухаць 
замежнае радыё, як ён сам пра 
гэта расказвае, у 50-я гады. 
Калі зьявіліся ў яго першыя 
прымачы, ён настройваўся на 
«Свабоду», на ВВС, на «Голас 
Амэрыкі». Ён даў нам хіба са-
мую вялікую ацэнку і пашану: 
«Надвячоркам кожнага дня 
я ўключаю прыймач і шукаю 
Свабоду. Тое сталася звычкай 
і патрэбай душы...» 

Другі Быкаў – Быкаў-
герой Свабоды. Радыё Сва-

бода расказвала, камэнтавала, 
аналізавала ягоныя творы. 
Кніга «Мёртвым не баліць» 
была апублікаваная ў Мюнхэ-
не супрацоўнікамі Беларускай 
службы Радыё Свабода ў 1967 
годзе. Ягоныя прамовы на 
зьездах пісьменьнікаў, ягоныя 
публікацыі ў маскоўскім друку 
вярталіся да слухачоў Беларусі 
вельмі часта праз Радыё Сва-
бода. Свабода расказвала пра 
яго ролю ў стварэньні Бела-
рускага Народнага Фронту, 
«Мартыралёга Беларусі», Бе-
ларускага ПЭН-цэнтру.

Трэці Быкаў – гэта Быкаў-
удзельнік перадачаў. Нам як 
журналістам было вельмі лёг-
ка працаваць з Быкавым. Я не 
прыпомню ніводнага выпадку, 
калі б Быкаў адмовіўся даць 
інтэрв’ю, калі ён не пагадзіўся 
на ўдзел у перадачы... Зьмест 
гэтых інтэрв’ю, выступаў склаў 
каля 500 старонак кнігі «Быкаў 
на Свабодзе».

і чацьвёрты Быкаў – гэта 
аўтар Свабоды. Калі Быкаў зь 
Ірынай Міхайлаўнай быў вы-
мушаны зьехаць зь Беларусі 
ў Фінляндыю, калі пачаўся іх 
вандроўны пэрыяд жыцьця, у 
рэдакцыю пачалі прыходзіць 
лісты ад Васіля Ўладзімеравіча. 
Вельмі часта я атрымліваў 
канвэрт, у якім ляжалі тэксты 
прыпавесьцяў, апавяданьняў, 
аповесьцяў. Кожны раз яны 
суправаджаліся прыпіскай: 
«Калі я вам ужо надакучыў, 
ня трэба, не чытайце...» І гэ-
тыя творы чыталі журналісты. 
І з гэтым чацьвёртым Быка-
вым, аўтарам Свабоды, мы не 
раз вялі гаворку пра ягоныя 
ўспаміны, пра мэмуары... Ад-
нойчы ў тэлефоннай размове, 
калі ён жыў у Франкфурце, ён 
сказаў, што нешта напісаў». Мы 
зь вялікім энтузіязмам сталі 
прасіць яго прыслаць гэта. І 
калі ўспаміны былі заверша-
ныя, ён паабяцаў прыслаць. І 
даслаў. 

Адразу стала ясна, што 
гэты тэкст, гэты твор ня могуць 
чытаць журналісты, ня могуць 
чытаць дыктары. Гэтыя словы 

павінны быць агучаныя самім 
аўтарам. Васіль Уладзімеравіч 
не пагадзіўся: маўляў, у вас 
добрыя галасы... Але мы 
не здаваліся, навучаныя 
быкаўскай прозай, настойвалі. 
І ўрэшце рэшт удалося яго пе-
раканаць прыехаць у Прагу».

Пісьменьнік Уладзімер 
Арлоў паведаміў, што ён 
цяпер піша працяг сваёй 
дзіцячай кнігі «Адкуль наш 
род», якая будзе даведзеная 
да нашых дзён. «Сярод герояў 
будуць нашы сучасьнікі. І адно 
з апавяданьняў будзе прысь-
вечанае Васілю Быкаву. Быка-
ву быў прысьвечана і разьдзел 
іншай маёй кнігі «Імёны Свабо-
ды»: «Сапраўднае адкрыцьцё 
Быкава як пісьменьніка глы-

бока нацыяналь-
нага пачалося 
для мяне пась-
ля зьяўленьня 
аповесьці «Знак 
бяды». Васіль 
У л а д з і м е р а в і ч 
ня раз казаў, 
што яму блізкі 
экзыстэнцыялізм, 
асабліва раман 
Альбэра Камю 
«Чума». Адрозна 
ад французска-
га калегі, Быкаў, 
нягледзячы на 
моцную пад-
трымку Вацлава 
Гаўла і Чэслава 

Мілаша, ня быў уганараваны 
Нобэлеўскай прэміяй. Але 
ці была гэтая ўзнагарода зь 
яе сёньняшнім пахіснутым 
аўтарытэтам вартая Быкава?.. У 
нашай апошняй размове Быкаў 
паўтарыў фінальныя словы 
сваёй «Доўгай дарогі дадому»: 
«Мой лёс пэсымістычны, хаця 
душа мая прагне аптымізму».

Старшыня Саюзу 
беларускіх пісьменьнікаў 
Алесь Пашкевіч распавёў, 
што 8 з 14 тамоў з поўнага 
збору твораў Быкава ўжо вы-
дадзеныя: «Сёлета зьявяцца 
наступныя 9 і 10 тамы поўнага 
збору твораў Васіля Быкава, 
куды ўвойдуць усе вядомыя 
п’есы, драматургічныя тэксты, 
а таксама ўсе сцэнары, якія ён 
аўтарызаваў».

Вядоўца імпрэзы, паэт 
Міхась Скобла згадаў: «У 
1963 годзе Быкаў, літаратурны 
кансультант «Гродзенскай 
праўды» пісаў у лістах ў Зэльву 
да ларысы Геніюш: «Ганаруся 
вашай «залатой жылачкай». 
Друкаваў вершы на старон-
ках газэты. І гэта для апальнай 
паэткі было вялікай падтрым-
кай. Вось гэтай падтрымкі 
нам вось як бы ад Васіля Бы-
кава бракуе, але ў той жа час 
яна ёсьць. Яна ёсць у ягоных 
творах, яна ёсьць ў ягоным 
голасе, яна ёсьць у ягоных 
інтанацыях. І каб беспамылко-
ва ўспрымаць Васіля Быкава, 
слухайце яго «Доўгую дарогу 
дадому», якую выдала Белару-
ская служба Радыё Свабода». 

На дыску, акрамя 
аўдыёкнігі з голасам Васіля 
Быкава, зьмешчаныя тэкст са-
мой кнігі «Доўгая дарога дадо-
му», ягоныя нататкі «Парадок-
сы жыцьця», далітаратурная 
біяграфія «Пункціры жыцьця», 
а таксама ўся Бібліятэка Сва-
боды. 

іна Студзінская.
Ад рэдакцыі: Аўдыёкнігу 

магчыма замовіць бясплатна 
напісаўшы заяўку на “Радыё 
Свабода”: 220005, Менск, паш-
товая скрынка 111.

у кожнага чаЛавека 
ёСьць Свой быкаў 

«Шануйце ж мову нашую, 
беларускую…»

інтэрмедыя 
І тады, калі ўсё было ўжо ў 

камплекце, як заўсёды на іх на-
скочыла міліцыя і КГБ. Забралі 
тэхніку, офісы, кампутары, тэле-
фоны, грошы (нават пярсьцёнкі 
і ўпрыгожваньні спрабавалі 
рэквізаваць пад выглядам пе-
ратруса). Фігурантаў маёмасьці 
адвезьлі пад арышт, пратрымалі 
тры дні і выпусьцілі. За гэты час 
так званыя “незалежныя” СМІ з 
свайго боку ўшчалі “кампанію 
галоснасьці”: бралі інтэрв’ю ў 
жонак фігурантаў, міліцыянераў, 
юрыстаў, вядомых дзеячоў, якія 
абураліся беззаконьнем улады 
і г. д. 

Фігуранты вышлі з арышту і 
сказалі, што іх не запалохаць і 
што калі да гэтага, маўляў, пра 
іхнюю справу ніхто ня ведаў, 
то цяпер ведаюць усе, ула-
да сама сабе зрабіла горай і 
г. д. На гэтым заіграны спэк-
такль скончыўся (дакладней, 
інтэрмэдыя спэктакля). Усе 
засталіся пры сваёй выгадзе: 
міліцыя пры кампутарах, лапто-
пах, прынтэрах і т. п., фігуранты 
пры рэкляме, а ўлада пры сіле. 
Толькі выбаршчыкі павінны б 
былі застацца ў дурнях. 

Але... хто яго ведае. Выбарш-
чык ужо зьмяніўся і шмат што 
стаў разумець. У Марка Твэна, 
як памятаем, у актораў пага-
рэлага тэатра кідалі здохлым 
катом. Беларусы, мяркую, ка-
том кідацца ня будуць, але на 
рэжымныя выбары наўрад ці 
пойдуць (і правільна зробяць, 
нават калі б акцёры, як у Твэна, 
распрануліся да гала). 

Зрэшты, яны і так ужо 
распрануліся дастаткова. 
Нібыта “апазыцыйны” палітычны 
тэатр даўно замкнуўся на ад-
ных і тых жа выканаўцах. І калі 
рыхтуецца нешта як бы новае, 
“рэвалюцыйнае” і т. п. (са ста-
рым ці сьвежым спонсарам), 
тады варта толькі паглядзець 
склад трупы. І калі заўважым 
там такія прозьвішчы, як, ска-
жам, спадар Фядута і спадары-
ня Процька, – затыкайма нос і 
ўцякайма хутчэй. Маўляў, усё 
зь імі зразумела і хай не хава-
юцца за плечы паэта Някляева. 
Бо ніякай “праўды” там няма, 
нічога шчырага і нічога белару-
скага. Гэта вядомыя спажыўцы 
чужых рэсурсаў і выканаўцы 
чужых заказаў (і, адпаведна, чу-
жой палітыкі). 
каляніялізм і адраджэньне 

У самы разгар незразумелай 
для некаторых акцыі з пера-
трусам, рэквізіцыяй і арыштамі 
радыё Свабода брала інтэрв’ю 
ў спадарыні Процькі (яе не 
арыштоўвалі і вобыску не 
рабілі). “Чаму па-беларуску не 
друкавалі ўлёткі?” – пытаюцца. 
І Процька адказвае: “Мы зьвяр-
таемся да насельніцтва, якое 
размаўляе па-расейску, на ра-
сейскай мове. Лепей зьвяртац-
ца на той мове, якую яно раз-
умее, на якой яно будзе пісаць, 
на якой ня будзе адчуваць сябе 
непаўнавартасным. Але я хачу 
адказаць спадару Трусаву вось 
як. На жаль, у нас у Беларусі 
беларуская мова – гэта ня 
проста сродак камунікацыі, 
як ва ўсіх краінах. Яна у нас – 
палітычная картка, якую ча-
лавек выстаўляе грамадзтву. 
Гэта зрабіла ў свой час адна 
палітычная сіла, яна прыва-
тызавала мову, і на сёньняшні 
дзень той, хто размаўляе па-

беларуску – спытай любога ў 
нашай вёсцы – гэта бэнээфавец. 
Чаму так атрымалася? Цяпер 
можна гэта аналізаваць, але 
мы ў рэальнай сытуацыі. І калі 
мы ў рэальнай сытуацыі хочам 
нешта зрабіць з грамадзтвам, 
каб яно стала эўрапейскім, ува-
брала ў сябе і зрабіла нормамі 
свайго існаваньня і жыцьця су-
часныя дэмакратычныя стан-
дарты, мы павінны зыходзіць з 
тых умоваў і стандартаў, якія 
мы маем, а не якія мы хацелі б 
мець. Калі насельніцтва гаво-
рыць па-расейску, калі бела-
руская мова ўспрымаецца як 
прыкмета пэўнай палітычнай 
сілы, і калі гэтая палітычная 
сіла з тых ці іншых прычын 
непапулярная, страціла для 
насельніцтва свае прывабныя 
якасьці, а мы хочам дасягнуць 
нейкі вынік ад кампаніі «Гавары 
праўду», мы карыстаемся тым, 
што найлепш нас прывядзе да 
гэтага выніку”. 

Вось гэта і ёсьць антыбелару-
ская антымоўная прапаганда, 
прыдуманая рознымі канторамі 
і палітычнымі спонсарамі. Та-
кое мы чулі ўжо ад фраў Рабітц, 
Бэніты Вальднэр, гэра Ганса 
Віка, фраў Цапф, гэра Фрыка ды 
іншых гэраў (калі сягаць глыбей, 
то яшчэ ад генэрала СС Курта 
фон Готбэрга). Русіфікатарам 
заставалася толькі паўтараць 
нямецкія фармулёўкі. 

Тут тыповае выяўленьне 
каляніяльнай пазыцыі 
“статус-кво”, якая зыходзіць 
з кансэрвацыі разбуральных 
вынікаў каляніяльнай палітыкі 
і сцьвярджэньня іх як нормы 
жыцьця. 

Альтэрнатывай каляніяльнай 
палітыцы “статус-кво” ёсьць 
пазыцыя нацыянальнага 
Адраджэньня, якое ставіць за-
дачу ліквідацыі каляніяльнай 
палітыкі і аднаўленьня (адрад-
жэньня) усяго таго, што было 
разбурана, зглумлена, украд-
зена, сфальсіфікавана і пе-
райначана каляніяльнымі 
(акупацыйнымі) уладамі. 

У апраўданьне антыбела-
рускай палітыкі рэжым пры-
думвае небыліцы. Напрыклад, 
што пры “нацыяналістах” у 90-х 
усе рускія “сядзелі на чамада-
нах на вакзале”. Гэта тыповая 
гёбельсаўшчына, нічога падоб-
нага ў прыродзе не існавала. 
Альбо іншая небыліца (якую 
агентура часта паўтарае), што 
насільна ўводзілі беларускія 
школы і беларускую мову, што 
на мове размаўлялі толькі “бэ-
нээфовцы” і гэтак далей і да 
таго падобная прапагандысц-
кая лухта. 

Не было ніякіх “чамаданаў”, 
ніхто “насільна” не адчыняў 
школы. Беларускі народ, 
мову якога саветы пазбавілі 
афіцыйнага ўжытку, на справе 
зь вялікай павагай адносіўся да 
сваёй мовы. І як толькі прыняты 
быў закон і зьнікла фактычная 
забарона на мову і на школу – 
усё пайшло лёгка, амаль што 
само сабой. Самыя чыноўнікі 
спрыялі гэтаму добраму пра-
цэсу. Людзі хораша спаткалі 
незалежнасьць і паверылі, што 
будзе сапраўдная Беларуская 
дзяржава, і што трэба вучыць 
дзяцей і вяртаць сваю мову ў 
афіцыйны ўжытак. 

Да мяне на дэпутацкі прыём 
прыходзілі расейцы, што жы-
вуць у Беларусі, і казалі аб пад-

трымцы, і што яны аддалі сваіх 
дзяцей у беларускую школу. 

Гэтак будзе і тады, калі 
абваліцца антыбеларускі рэ-
жым Лукашэнкі, разам са сваёй 
“апазыцыяй”. (А яны абваляц-
ца). 

Цікава, што галоўныя 
прапагандысцкія прыдумкі 
прысутнічаюць тут у адным 
антымоўным выказваньні 
Процькі (толькі пра “боль-
шасьць насельніцтва” – гэта 
нямецкі прадукт). 

За 70 гадоў рэпрэсіяў, 
нішчэньня і дэфармацыі 
беларускага грамадзтва 
афіцыйная моўная сытуа-
цыя была зрусіфікаваная. Гэ-
тую русіфікацыю за саветамі 
аб’явілі як “норму” і ўключылі 
ў палітычную дактрыну КПСС 
пра “савецкі народ”. Той, хто 
выступаў за беларускую мову, 
той ня ўкладваўся ў “норму”, 
а значыць выступаў супраць 
гэтага “савецкага” народа 
(выглядаў антысаветчыкам, а 
гэта крымінальны артыкул і 
вельмі жорсткі). Так выглядала 
“статус-кво” за саветамі. 

На барацьбу з савецкай 
каляніяльнай палітыкай стаў 
Беларускі Народны Фронт. Ён 
падняў беларускі Бел-Чырвона-
Белы сьцяг, выступіў за адрад-
жэньне беларускай культуры, 
за дзяржаўнасьць беларускай 
мовы, за дзяржаўную незалеж-
насьць Беларусі, за ліквідацыю 
каляніяльнай камуна-
маскоўскай сістэмы, за свабоду 
і дэмакратыю. 

Фронт выступіў адкрыта і 
перамог, атрымаўшы падтрым-
ку людзей. Пад ціскам Фронту 
пасыпалася камуна-маскоўская 
акупацыя Беларусі. Упершы-
ню за 200 гадоў мы вярнулі 
нашу дзяржаўную незалеж-
насьць, мову, сьцяг і гэрб на 
дзяржаўны пасад. Упершыню 
КГБ СССР атрымаў ад Фронту 
зубадрабільны ўдар у Курапа-
тах і ў палітыцы незалежнасьці. 
Упершыню КГБ СССР пацярпеў 
паразу. 

На жаль, пасьля 1991-га са-
вецкая намэнклятура і КГБ 
здолелі захаваць сваю ўладу ў 
Беларусі. У канцовым выніку 
гэта прывяло да рэстаўрацыі 
антыбеларускага саветызму і 
прамаскоўскай рэакцыі ў 1994 
годзе, узмацніла ролю КГБ ва 
ўнутранай палітыцы. 

Рэстаўрацыя антыбеларуска-
га рэжыму адбывалася па тым 
жа каляніяльна-савецкім пляне, 
як і 75 гадоў таму: ліквідацыя 
дзяржаўных сымвалаў, 
зьнішчэньне беларускай шко-
лы, падручнікаў, выцясьнень-
не мовы з афіцыйнага ўжытку, 
палітычная рэформа правапісу, 
ліквідацыя беларускіх 
выдавецтваў, часопісаў, 
установаў і г. д. – усё па схеме 
ўнутранай акупацыі, адпраца-
ванай яшчэ за часы СССР. 

Пятнаццацігадовы гвалт над 
грамадзтвам не мінае бяссь-
ледна. Зьмены ў грамадзкім 
становішчы тут жа стараюц-
ца (як і пры саветах) увесьці ў 
норму, а ўсялякае змаганьне за 
нармальнасьць супраць гвал-
ту імкнуцца пазбавіць правоў, 
аб’яўляюць маргінальным, ан-
тынародным і г. д. – усё па ста-
рой схеме “статус-кво”. ...

зянон Пазьняк.

У апошні час падняўся традыцыйны шум вакол кампаніі “Говори правду” і чарговых люд-
зей, якім далі рэсурсы на выбары ці, па сутнасьці, – на легітымізацыю рэжыму (хто даў – ня 
мае значэньня, бо патэнцыйныя спонсары два: маскоўцы і немцы і для Беларусі гэта “адзін 
чорт” – чые грошы, таго й праўда). Людзі абзавяліся тэхнікай, офісамі, кампутарамі, 
тэлефонамі, пачалі даваць інтэрв’ю, шумець (усё па наежджанай дарожцы). 


